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Trochê historii
Warszawskie Przedsiêbiorstwo Geode-
zyjne powo³ano do ¿ycia 23 marca 1950
roku uchwa³¹ nr 518 Rady Narodowej
m.st. Warszawy. Pierwotnie firma nosi³a
nazwê Miejskie Przedsiêbiorstwo Geo-
dezyjne m.st. Warszawy. Po uzyskaniu
osobowoœci prawnej (19 kwietnia 1951 r.)
zosta³a przekszta³cona w Warszawskie
Przedsiêbiorstwo Geodezyjne. Jak
wszystkie tworzone w tamtych latach
przedsiêbiorstwa, WPG by³o firm¹ pañ-
stwow¹. Okreœlono zasiêg terytorialny je-
go dzia³ania – „obszar rozwojowy m.st.
Warszawy”, przedmiot dzia³ania – „za-
k³adanie i reambulacja osnowy geode-
zyjnej ni¿szych rzêdów, sporz¹dzanie
map sytuacyjno-wysokoœciowych, projek-
towanie urz¹dzeñ komunalnych i ich tra-
sowanie, trasowanie elementów budów”.
Nadzór zwierzchni pe³ni³ G³ówny Urz¹d
Pomiarów Kraju, a bezpoœredni – prze-
wodnicz¹cy Prezydium Rady Narodowej.
Utworzenie przedsiêbiorstwa by³o prób¹
zaradzenia k³opotom z realizacj¹ coraz
wiêkszej liczby zadañ stoj¹cych przed
sto³eczn¹ geodezj¹. W planach by³o zbu-
dowanie wielu nowych osiedli, tras ko-
munikacyjnych, zak³adów przemys³o-
wych. Istniej¹ce do tej pory w struktu-
rach miasta, wielce zas³u¿one dla war-
szawskiej geodezji, Biuro Pomiarów prze-
¿ywa³o kryzys. Nie miejsce tu na odpo-
wiedŸ, dlaczego istniej¹ce od czasów
Williama Lindleya Biuro, przez ponad 60
lat wype³niaj¹ce rzetelnie swe powinno-
œci, zosta³o wtedy zlikwidowane. Godzi
siê jednak zauwa¿yæ, ¿e chyba wbrew
odgórnym intencjom Warszawskie Przed-
siêbiorstwo Geodezyjne nie odcina³o siê
nigdy od swych korzeni i podtrzymywa³o
chlubne tradycje przedwojennej instytu-
cji. Pracownicy tego w³aœnie Biura stano-
wili te¿ pierwsz¹ za³ogê WPG.
Pierwszy rok swojej dzia³alnoœci nowe
przedsiêbiorstwo zamknê³o wykonaniem
ponad 1300 zleceñ o wartoœci 1,6 mln
ówczesnych z³otych, przy za³odze licz¹-
cej 107 osób.

Na przekór trudnoœciom
Tamte czasy (a œciœle rzecz bior¹c: ustrój)
narzuci³y na ponad 40 lat rolê i sposób
dzia³ania firmy. Potrzeby miasta i odgór-
nie p³yn¹ce dyrektywy okreœli³y, co i kiedy
nale¿y pomierzyæ. Patrz¹c z dzisiejszej
perspektywy, trudno uwierzyæ, ¿e w „za-
planowanej” do granic absurdu socjalisty-
cznej gospodarce, w tym wiecznym nie-
dostatku wszystkiego, ci¹g³ych zmianach
w administracji miejskiej i geodezyjnej uda-
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trz¹snê³o kies¹ i ruszy³y prace drogowe.
Zatem perspektywy wydaj¹ siê cieka-
wsze ni¿ rok temu.

W ubieg³ym roku te¿ mieliœcie dobr¹
pozycjê w kraju – najwy¿sza sprzeda¿
wœród firm geodezyjnych.

Na tle innych firm na pewno tak. Nato-
miast w porównaniu z naszymi wynikami
z ostatnich lat ubieg³y rok by³ jednym
z gorszych.

Perspektywy s¹ niez³e, zatem prywa-
tyzacja WPG zda³a egzamin. Czy byli-
œcie tego pewni od samego pocz¹tku?
Jakie wzglêdy zdecydowa³y o takiej for-
mie prywatyzacji i dlaczego proces ten
trwa³ tak d³ugo?

Prywatyzacjê rozpocz¹³ jeszcze dyrektor
Tomasz Rybicki. Ci¹gnê³o siê to latami,
miêdzy innymi dlatego, ¿e nasza firma pro-
wadzi³a techniczn¹ obs³ugê zasobu geode-
zyjnego, czyli sk³adnicê. Poza tym by³a
kwestia uregulowania stanu prawnego bu-
dynku przy ulicy Nowy Œwiat 2 oraz podej-
œcia do tego problemu ówczesnego przed-
stawiciela w³aœciciela, czyli wojewody war-
szawskiego. Przez kilka lat odbywa³y siê
spotkania z za³og¹, ze zwi¹zkami zawodo-
wymi, by³y dyskusje, negocjacje, przymiar-
ki do ró¿nych form prywatyzacji. Pomy-
s³ów by³o mnóstwo, ³¹cznie z takimi, ¿eby

GEODETA: Panie Prezesie, rozmawia-
my tu¿ po Waszej jubileuszowej im-
prezie w Galerii Porczyñskich. Jak czu-
je siê firma – piêædziesiêciolatek?

�����?	���������	Generalnie
mogê powiedzieæ, ¿e mamy du¿o satys-
fakcji. Na nasz jubileusz przyby³o ponad
400 goœci, impreza wed³ug zgodnej opinii
by³a udana, a ocena naszego niemieckie-
go goœcia Petera Krentza jest nawet su-
perpozytywna. Ale te¿ jesteœmy zmêczeni
przygotowaniami do uroczystoœci.

To w kontekœcie obchodów jubileuszu,
a jak Pan ocenia perspektywy firmy?

Po up³ywie pierwszego kwarta³u widaæ,
¿e powinno byæ lepiej ni¿ w roku ubie-
g³ym, który pod wzglêdem efektów eko-
nomicznych by³ jednym z najmniej uda-
nych okresów naszej dzia³alnoœci. W tym
roku wygraliœmy ju¿ przetarg na opra-
cowanie map topograficznych w woje-
wództwie podlaskim i to daje nam spo-
kój w walce o dalsze zlecenia. O¿ywi³
siê chyba rynek inwestycyjny w War-
szawie, w zwi¹zku z czym powinniœmy
mieæ wiêcej pracy, chocia¿by z racji ob-
s³ugi geodezyjnej mostu Siekierkowskie-
go (w najbli¿szym czasie bêdzie podpi-
sana formalna umowa na ca³kowit¹ ob-
s³ugê geometrii tego mostu, ³¹cznie
z dwoma pylonami). Miasto trochê po-

    W 50. rocznicê powstania Warszawskie
            rozmawiamy z prezesem Rysz

Do elitarnej grupy przedsiêbiorstw geodezyjnych o 50-let-
niej historii, do której nale¿¹ ju¿ m.in. OPGK Gdañsk,
OPGK Kraków, OPGK Wroc³aw, PPGK Warszawa, do³¹czy³o
w tym roku Warszawskie Przedsiêbiorstwo Geodezyjne.
„Zmierzymy Twój œwiat” to has³o jubileuszowej imprezy
zorganizowanej z tej okazji w Muzeum Jana Paw³a II.

Zmierzymy 
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³o siê WPG osi¹gn¹æ tak wiele. Nie sztu-
k¹ by³o wtedy pomierzyæ tysi¹ce hekta-
rów (czêsto, powiedzmy wprost, zupe³nie
niepotrzebnie). Sztuk¹ by³o takie dzia³a-
nie, aby odpowiednio usytuowaæ geode-
zjê w strukturach miejskich, tak by by³a
ona widoczn¹ i potrzebn¹ miastu dziedzi-
n¹. Sztuk¹ by³o zaoferowanie na przekór
wszelkim oponentom skutecznych i no-
woczesnych rozwi¹zañ problemów, przed
jakimi stawa³o miasto. W swojej historii
Warszawskie Przedsiêbiorstwo Geodezyj-
ne ma wiele takich chlubnych dokonañ.
Warto przy okazji jubileuszu przypomnieæ
kilka najwa¿niejszych.

S³u¿ba dla miasta
Obowi¹zek inwentaryzacji urz¹dzeñ pod-
ziemnych (1963) i stworzenie Zespo³u
Uzgadniania Dokumentacji (1967) to g³ów-
nie efekt starañ WPG. By³y to jedne z naj-
wa¿niejszych decyzji tamtych lat, porz¹d-
kuj¹cych gospodarkê terenami ulicznymi,
najpierw w stolicy, a póŸniej w innych mia-
stach. Doœwiadczenia WPG i Warszawy
by³y wzorem do naœladowania dla wszyst-
kich wiêkszych oœrodków w Polsce. Stare
kroniki WPG pe³ne s¹ podziêkowañ od
delegacji z wielu przedsiêbiorstw geode-
zyjnych z³o¿onych przy okazji zapozna-
wania siê ze sto³ecznym rozwi¹zaniem.
W 1967 roku podjêto tak¿e decyzjê
o zmianie (na terenie Warszawy) skali
opracowania zasadniczej mapy miasta
na 1:500 (dla terenów zurbanizowanych)
i 1:1000 (dla pozosta³ych), obowi¹zku
zg³aszania zmian dla jej bie¿¹cej aktuali-
zacji oraz o wprowadzeniu systemu na-
k³adkowego. Mapa sta³a siê materia³em
„¿yj¹cym” i aktualnym, a poprzez system
nak³adek (S, R, U, E,) mo¿na by³o wy-
braæ treœæ, np.: sytuacyjn¹, projektow¹,
uzbrojenia podziemnego czy ewidencyj-
n¹. By³a to niemal¿e rewolucja w sto-
³ecznej geodezji. Obecnie „rozwarstwie-
nie” treœci mapy nie jest sztuk¹, w du¿ej
mierze robi¹ to za nas komputery. Wte-
dy nie mo¿na by³o nawet o tym poma-
rzyæ. Dopiero patrz¹c z dzisiejszej per-
spektywy, mo¿emy zdaæ sobie sprawê
z realizowanej wówczas wizji tego pier-
wowzoru warszawskiego GIS-u.
Utworzenie w przedsiêbiorstwie na po-
cz¹tku lat 70. pracowni fotogrametrycz-
nej i wykonywanie map w tej technologii
nie by³oby samo w sobie niczym nad-
zwyczajnym, ale zupe³nie now¹ jakoœci¹
by³o opracowanie ci¹gu produkcyjnego dla
inwentaryzacji obiektów zabytkowych czy
badanie t¹ metod¹ odkszta³ceñ. W WPG
powsta³y setki tego typu opra cowañ.
Dla Zamku Królewskiego w Warszawie,Prezes Ryszard Brzozowski oraz prowadz¹ca imprezê jubileuszow¹ Jolanta Fajkowska

go Przedsiêbiorstwa Geodezyjnego S.A.
ardem Brzozowskim

twój œwiat
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kamienic w Zamoœciu, Toruniu, dla dzie-
si¹tków historycznych obiektów na tere-
nie ca³ej Polski. W WPG wykonano te¿
na pocz¹tku lat 70. mapê w skali 1:500 na
podstawie zdjêæ lotniczych (z helikoptera)
dla projektu Trasy Toruñskiej. Wtedy by³o
to nowatorskie opracowanie.
W koñcu lat 70., dziêki zaanga¿owaniu
przedsiêbiorstwa, wydano zasady odna-
wiania i prowadzenia ewidencji gruntów
na terenie Warszawy, co przyczyni³o siê
w du¿ej mierze do jej uporz¹dkowania.
W tych wszystkich dzia³aniach wielk¹ in-
spiruj¹c¹ rolê odegra³ d³ugoletni dyrektor
przedsiêbiorstwa Wac³aw K³opociñski.
Wprowadzenie na pocz¹tku lat 90. auto-
matycznego sto³u kartuj¹cego umo¿liwia-
j¹cego bezpoœrednie przenoszenie danych
cyfrowych z total station na arkusz mapy
zasadniczej by³o z kolei prób¹ zaradzenia
sytuacji, w której technika, jak¹ dyspono-
wa³a firma, wyprzedzi³a administrowany
przez pañstwo zasób.
WPG by³o te¿ wykonawc¹ „Atlasu War-
szawy” (1975) i „Atlasu województwa war-
szawskiego” (1995) – dwóch wa¿nych
i jedynych jak do tej pory opracowañ kar-
tograficznych kompleksowo przedstawia-
j¹cych historiê, gospodarkê i rozwój prze-
strzenny miasta i województwa.

Obs³uga geodezyjna
inwestycji

Osobnym rozdzia³em dzia³alnoœci przed-
siêbiorstwa by³ i nadal pozostaje jego
udzia³ w powstawaniu wszystkich wa¿nie-
jszych inwestycji na terenie Warszawy.
Od Pa³acu Kultury i Nauki, MDM-u i Sta-
rego Miasta pocz¹wszy, poprzez osiedla
mieszkaniowe, jak chocia¿by Bródno, Tar-
gówek, Ursynów czy Natolin, trasy komu-
nikacyjne – Toruñsk¹, N-S , £azienkow-
sk¹, na du¿ych zak³adach przemys³o-
wych skoñczywszy. Wœród obs³ugiwa-
nych obiektów by³y sztandarowe dla mia-
sta inwestycje, jak Dworzec Centralny,
Zamek Królewski i najwa¿niejsza w la-
tach 80. i 90. inwestycja komunikacyjna
stolicy – metro. Ostatnie lata i miesi¹ce
to prace przy realizacji wielu wysoko-
œciowców w centrum Warszawy, a tak¿e
mostów Œwiêtokrzyskiego i Siekierkow-
skiego.
Postawienie w ostatnich latach na najno-
wsze techniki umo¿liwi³o firmie, obok rea-
lizacji pilota¿owego projektu dla Topogra-
ficznej Bazy Danych (rejon Dunajca i Wi-
s³y) i produkcji opracowañ topograficz-
nych, obs³ugê geodezyjn¹ skomplikowa-
nych budów, jakimi s¹ podwieszone mo-
sty w Warszawie i Gdañsku.

WPG pozosta³o przedsiêbiorstwem pañ-
stwowym, ale w pewnym momencie za-
czê³a siê wy³aniaæ idea prywatyzacji
i w koñcu zosta³a ona zaakceptowana przez
wiêkszoœæ za³ogi (która liczy³a wtedy po-
nad 600 osób). Wybrana przez nas formu³a
akcjonariatu pracowniczego budzi³a oczy-
wiœcie wiele emocji zarówno ze strony za-
³ogi (kwestia akcji, proporcji, udzia³u w za-
rz¹dzaniu firm¹), jak i ze strony w³aœciciela
(skarbu pañstwa), który tak naprawdê nie
by³ za bardzo zainteresowany t¹ form¹ pry-
watyzacji, obawiaj¹c siê, ¿e bêdzie to tzw.
spó³dzielnia i w dalszym ci¹gu wszyscy bê-
d¹ decydowali o wszystkim.
Niemniej zaczêliœmy jednoznacznie for-
sowaæ spó³kê pracownicz¹. Zosta³a og³o-
szona formu³a prywatyzacyjna – ka¿dy ak-
tualnie pracuj¹cy móg³ kupiæ tyle akcji, ile
sobie ¿yczy³, bez ograniczeñ (jedna akcja
kosztowa³a 50 z³). Trzeba wiêc by³o zary-
zykowaæ – wyj¹æ z kieszeni w³asne pie-
ni¹dze, a czasami po¿yczyæ lub wzi¹æ kre-
dyt bankowy. Warto przypomnieæ, ¿e by-
³y to trudne czasy i nie by³o pewnoœci, czy
firma bêdzie istnieæ. Je¿eli pracownik by³
przekonany, ¿e WPG ma perspektywy
utrzymania siê i rozwoju, to móg³ zainwe-
stowaæ ka¿de pieni¹dze – nawet dwa, trzy
miliardy starych z³otych. I tak te¿ siê sta-
³o, ka¿dy zadeklarowa³ tyle, ile uwa¿a³,
w wyniku czego powsta³ uk³ad akcjona-
riuszy (ponad 260 osób), który z niewiel-
kimi zmianami funkcjonuje do dzisiaj.

Czyli dzisiaj niektórzy akcjonariusze
nie s¹ ju¿ pracownikami WPG?

Oczywiœcie, wiele osób, które naby³y ak-
cje, ju¿ u nas nie pracuje. Czêœæ odcho-

dz¹cych zby³a akcje, ale ruch jest nie-
wielki. Wiêkszoœæ akcjonariuszy trzyma
swoje akcje.

Czy s¹ „rekiny”, które maj¹ pakiet kon-
trolny?

Nie ma, ale jest czo³ówka, która siê sk³ada
z kilkudziesiêciu osób. 51 procent akcji
ma w sumie ok. 30 osób.

Wspomnia³ Pan o odchodz¹cych pra-
cownikach. W jaki sposób na ich miej-
sce pozyskujecie nowych? Czy pra-
cownikowi WPG wolno prowadziæ
w³asn¹ dzia³alnoœæ geodezyjn¹?

Jest pewien paradoks polegaj¹cy na tym,
¿e pracowników jest za du¿o i za ma³o
jednoczeœnie, poniewa¿ zmienia siê tech-
nologia i wchodzimy w nowe segmenty
rynku. Najnowszym przyk³adem s¹ opra-
cowania topograficzne czy ma³oskalowe
opracowania kartograficzne, które dotych-
czas nie by³y naszym szczególnym atu-
tem. W zwi¹zku z tym nie mieliœmy spe-
cjalistów, którzy wykonywaliby tego ty-
pu prace, i musieliœmy ich pozyskaæ. Pra-
cownia Opracowañ Numerycznych, wy-
konuj¹ca roboty kartograficzno-topogra-
ficzne, w 90 procentach rekrutuje siê z no-
wej kadry, tzn. ludzi, którzy przyszli do
firmy dwa lata temu.
Pracowników zdobywamy poprzez Targi
Pracy, których kolejna edycja odbywa siê
w³aœnie na Politechnice Warszawskiej. Sta-
ramy siê pozyskiwaæ nie tylko absolwen-
tów, ale i studentów ze starszych lat. Nic
wiêc dziwnego, ¿e wœród nowo zatrudnio-
nych przewa¿aj¹ absolwenci PW, mamy
te¿ absolwentów UWM z Olsztyna i nie-
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4322 zatrudnionych
Piêædziesi¹t lat historii Warszawskiego
Przedsiêbiorstwa Geodezyjnego tworzyli
oczywiœcie ludzie. Przez te wszystkie lata
przewinê³o ich siê ponad 4 tysi¹ce.
Na pocz¹tku lat 80. firma zatrudnia³a pra-
wie 1200 osób. Wtedy by³ to standard ,
choæ dziœ liczba ta mo¿e szokowaæ. Po
zmianach, jakie przyniós³ ze sob¹ rok
1989, przedsiêbiorstwo przesz³o trwaj¹cy
kilka lat proces prywatyzacji. Zakoñczono
go w listopadzie 1995 roku powo³aniem
Spó³ki Akcyjnej. Udzia³y w niej wykupi³y
osoby zatrudnione w tym czasie w WPG.
Aby sprostaæ nowej sytuacji na rynku,
przedsiêbiorstwo musia³o w pierwszej po-
³owie lat 90. znacznie odchudziæ swoj¹
za³ogê i zainwestowaæ w sprzêt.
Dopiero z obecnej perspektywy widaæ,
¿e podjête wtedy trudne decyzje zdecy-
dowa³y o „byæ albo nie byæ” przedsiêbior-
stwa.
Dzisiaj Warszawskie Przedsiêbiorstwo
Geodezyjne S.A. zatrudnia 200 pracow-
ników. Ci, którzy odeszli, zatrudnili siê w in-
nych (powsta³ych w latach 90.) firmach
lub te¿ pozak³adali w³asne. Wiele osób
objê³o wa¿ne funkcje w administracji geo-
dezyjnej i samorz¹dowej na terenie mia-
sta. Bez przesady mo¿na powiedzieæ, ¿e
przedsiêbiorstwo by³o „kuŸni¹ kadr” dla
warszawskiej geodezji.

Rok 2000
„Dzisiaj” Warszawskiego Przedsiêbiorstwa
Geodezyjnego S.A. to inwestowanie w no-
we technologie i sprzêt, oferowanie klien-
tom nowoczesnych cyfrowych wyrobów,

co mniej z krakowskiej AGH. Dajemy te¿
og³oszenia prasowe, a ostatnio chêtni do
pracy sami zaczêli siê zg³aszaæ.
Ale jest te¿ i rotacja, pracownicy przy-
chodz¹ i odchodz¹. W ostatnich latach za-
³oga uleg³a znacznemu odm³odzeniu. Nie
chcia³bym przez to sugerowaæ, ¿e pozby-
wamy siê pracowników starszych sta¿em.
Naszym idea³em jest po³¹czenie m³odo-
œci z doœwiadczeniem. Wydaje mi siê, ¿e
dopiero ta mieszanka daje po¿¹dany efekt
koñcowy. M³odzi s¹ sprawniejsi, je¿eli
chodzi o opracowania cyfrowe, natomiast
starsi maj¹ pewne wyczucie, doœwiad-
czenie, a przede wszystkim wiedz¹, co
chc¹ uzyskaæ jako produkt finalny.
Je¿eli chodzi o wykonywanie przez pra-
cowników robót na w³asny rachunek, to
oczywiœcie Zarz¹d absolutnie nie zgadza
siê na taki proceder.

Jak zbudowany jest w firmie system
wynagrodzeñ?

Sprawa jest bardzo prosta, dlatego ¿e sy-
stem ten funkcjonuje od lat. Kiedyœ to siê
nazywa³o „akord zespo³owy”, co ozna-
cza, ¿e faktycznie zarobek pracownika
jest uzale¿niony od efektów ekonomicz-
nych danej pracowni. Je¿eli pracownia
ma wy¿szy wskaŸnik ekonomiczny, to
i pracownik ma w tym swój udzia³. Wy-
nagrodzenie sk³ada siê ze sta³ej pensji
uwidocznionej w anga¿u oraz czêœci ru-
chomej w formie premii. W ró¿nych pra-
cowniach, w zale¿noœci od wyników fi-
nansowych, ró¿nie siê ta premia kszta³tu-
je, ale to jest du¿y procent. Zatem po
pierwsze, efekt pracowni wp³ywa gene-
ralnie na wysokoœæ tej czêœci ruchomej,
a po drugie, kierownik pracowni reguluje
j¹ indywidualnie dla ka¿dego pracowni-
ka i jest to uzale¿nione od efektów jego
pracy, mo¿liwoœci i chêci. Ten system
funkcjonuje u nas ju¿ na pewno 30 lat,
a mo¿e i d³u¿ej, i zd¹¿y³ siê ju¿ sprawdziæ.

Jak wygl¹da Pana dzieñ pracy? WPG
zawsze s³ynê³o z tego, ¿e zaczyna³o
wczeœnie, bo o 6.45.

Obiegowa opinia g³osi, ¿e w dawnych
czasach, kiedy ró¿ne firmy mia³y praco-
waæ w ró¿nym czasie, ¿eby nie by³o t³o-
ku w autobusach i tramwajach, my po-
stanowiliœmy zaczynaæ o godzinie 6.45.
Niewiele siê do dzisiaj zmieni³o, bo za-
czynamy o 6.50 i koñczymy o 15.10
(wszystkie soboty mamy wolne). Chcie-
liœmy nawet zmodyfikowaæ godziny pra-
cy, ale z sonda¿u przeprowadzonego
wœród pracowników wynika³o, ¿e wiêk-
szoœæ nie ¿yczy sobie zmian, i tak ju¿
zosta³o.

Je¿eli chodzi o mnie, to jestem w biurze
trochê wczeœniej. Generalnie staram siê
tak gospodarowaæ czasem, aby na bie¿¹co
byæ z problemami firmy i reagowaæ na
ewentualne potkniêcia. Z drugiej strony,
nasz potencjalny klient powinien czuæ, ¿e
WPG istnieje. Trzeba siê zatem co jakiœ
czas pokazywaæ, czasami wiêcej, jak pod-
czas naszego jubileuszu czy corocznych
regat organizowanych przez nas w Ryni,
kiedy indziej wystarczy nasza obecnoœæ
na tej czy innej imprezie.

Czy po pracy udaje siê Panu zacho-
waæ prywatnoœæ?

Strzegê jej do tego stopnia, ¿e nie mam
telefonu komórkowego i staram siê czas
w domu wykorzystaæ dla siebie. Mo¿e nie
do koñca, bo nigdy nie jest tak, ¿e w domu
zapomina siê o problemach firmy, ale sta-
ram siê ograniczaæ kontakty bezpoœred-
nie, telefony, kierowanie firm¹ z domu
i przyznam, ¿e nie jestem tam nagabywa-
ny.

Co najbardziej doskwiera prezesowi
du¿ej firmy geodezyjnej?

Trudne pytanie. Specyfika rynku war-
szawskiego polega na tym, ¿e jest on naj-
wiêkszy, najbardziej ch³onny i najbardziej
dynamiczny. Pojawia siê na nim wiêcej
konkuruj¹cych ze sob¹ firm geodezyjnych
ni¿ gdzie indziej. Je¿eli chodzi o War-
szawê, to na pewno w perspektywicznym
dzia³aniu nie pomaga chaos administra-
cyjny stolicy, wzajemnie zazêbiaj¹ce siê
kompetencje urzêdników ró¿nych szcze-
bli i dualnoœæ niektórych stanowisk. Je-
¿eli przyjrzymy siê gminie Centrum, to
zarówno w samej gminie, jak i w poszcze-
gólnych dzielnicach mamy ludzi, którzy
decyduj¹ o geodezji. Ka¿da dzielnica ma
w³asne aspiracje i w³asne spojrzenie tech-
niczne na problemy geodezji. Nie sprzyja
to wypracowaniu wspólnego modelu dla
ca³ego miasta, np. spójnego systemu in-
formacji o terenie, który przecie¿ przy-
da³by siê tym urzêdnikom.
S¹dzê nawet, ¿e pod wzglêdem organiza-
cyjnym obecna sytuacja jest gorsza ni¿
jeszcze osiem lat temu. W mniejszym
mieœcie, gdzie jest prê¿ny zarz¹d z wizj¹
przysz³oœci, ³atwiej jest dopracowaæ siê
efektu koñcowego. U nas jest zbyt wielu
decydentów do poszczególnych spraw.
Natomiast je¿eli chodzi o utrudnienia
w skali krajowej, to zbyt póŸno pojawia-
j¹ siê pierwsze przetargi. Pierwszy kwar-
ta³ ka¿dego roku jest stracony. Rozumiem,
¿e wystêpuj¹ pewne trudnoœci, ale to pa-
radoksalne, ¿e listopad i grudzieñ zapew-
niaj¹ portfel zamówieñ prawie na 90 pro-

Jubileuszowi goœcie, od lewej: bp Marian
Duœ, metropolita Koœcio³a prawos³awnego
abp Sawa oraz Kazimierz Bujakowski
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jak np. ortofotomapa, opracowania trój-
wymiarowe, mapa wektorowa. Z tak¹ ofer-
t¹ firma wychodzi do swych potencjal-
nych zleceniodawców. Tym samym sta-
wia wysoko poprzeczkê krajowej konku-
rencji, ale tak¿e urzeczywistnia, tak jak
w latach 60. czy 70., wizjê geodezji (dzi-
siaj geomatyki) jako nowoczesnej dzie-
dziny nauki i dzia³alnoœci zdolnej do za-
spokojenia ci¹gle rosn¹cych i zmieniaj¹-
cych siê potrzeb aglomeracji miejskiej.
O trafnoœci wybranej drogi œwiadcz¹ wy-
niki finansowe. Rok ubieg³y WPG zamknê-
³o najwy¿sz¹ sprzeda¿¹ wœród krajowych
firm bran¿y geodezyjnej, siêgaj¹c¹
15 mln z³.

Jubileusz 50-lecia
Jubileuszowa uroczystoœæ odby³a siê
10 maja w salach Muzeum Jana Paw³a II
(Galeria Porczyñskich) w Warszawie. Na
spotkanie przyby³o ponad 400 osób.
Obecni byli przedstawiciele administracji
wojewódzkiej, samorz¹dowej i geodezyj-
nej. Przybyli m.in. g³ówny geodeta kraju
Kazimierz Bujakowski, wicewojewoda
warszawski Dariusz Krajowski-Kukiel, wi-
cemarsza³ek województwa mazowieckie-
go Leszek Mizieliñski, inspektor woje-
wódzki Jerzy Pindelski, geodeta woje-
wództwa Józef Kalisz. Obecni byli na-
ukowcy z Politechniki Warszawskiej i In-
stytutu Geodezji i Kartografii, prezes SGP
prof. Kazimierz Czarnecki, przedstawi-
ciel BRC Peter Krenz, duchowni: biskup
Marian Duœ i metropolita Koœcio³a pra-
wos³awnego arcybiskup Sawa, pos³owie
na Sejm, burmistrzowie miast i gmin.
Przybyli dyrektorzy firm geodezyjnych
z ca³ej Polski, jak równie¿ emerytowani
pracownicy WPG, jego byli dyrektorzy
oraz zatrudnieni w nim dzisiaj.
Uroczystoœæ poprowadzi³a znana telewi-
zyjna prezenterka Jolanta Fajkowska. Naj-
wa¿niejszym punktem programu by³a ce-
remonia wrêczenia wysokich odznaczeñ
pañstwowych. Dekoracji dokona³a repre-
zentuj¹ca kancelariê prezydenta RP pod-
sekretarz stanu minister Jolanta Szyma-
nek-Deresz. W imieniu odznaczonych po-
dziêkowa³ d³ugoletni pracownik WPG S.A.
Stefan Krasuski. W zaprezentowanym po
ceremonii kilkunastominutowym filmie po-
kazano dorobek przedsiêbiorstwa i jego
aktualne mo¿liwoœci. Czêœæ oficjaln¹ za-
koñczy³ recital Bo¿eny Zawiœlak-Dolny.
Nastêpnie w wype³nionych piêknymi ob-
razami wnêtrzach galerii odby³ siê koktajl.
By³a to rzadka okazja do spotkania wszyst-
kich zwi¹zanych kiedyœ z przedsiêbior-
stwem oraz powspominania dawnych lat
przy lampce szampana.

cent danego roku obrachunkowego. Zbyt
póŸno mamy mo¿liwoœæ zorientowania
siê, czym dysponujemy, co wygraliœmy,
a co przegraliœmy. Wiem, ¿e dotyczy to
nie tylko WPG i jest to w geodezji prob-
lem podstawowy.

A jak jest z realizacj¹ takich „spóŸnio-
nych” przetargów?

Pod koniec roku okazuje siê, ¿e pieni¹-
dze bud¿etowe trzeba wydaæ najpóŸniej
w grudniu i zaczynaj¹ siê schody. Za d³u-
go trwaj¹ sprawy administracyjno-formal-
ne i przygotowanie do og³oszenia prze-
targu, a zbyt ma³o czasu zostaje na jego
zrealizowanie. Podobnie jest z przetar-
giem Banku Œwiatowego – chyba nied³u-

o dzia³ania geodezyjne na rynku warszaw-
skim. Ten monopol skoñczy³ siê 3 lata
temu. Dziœ jesteœmy traktowani na równi
z innymi i szukamy swoich szans w ta-
kim segmencie rynku, w którym mo¿e-
my siê mierzyæ z firmami podobnymi do
nas. Ka¿dy powinien sobie znaleŸæ na
rynku takie miejsce i takie roboty, do któ-
rych jest predysponowany wielkoœci¹
i mo¿liwoœciami technologicznymi.
W naszym przypadku s¹ to opracowania
typu: wiêksze obs³ugi geodezyjne, wiêk-
sze mapy do celów projektowych, us³ugi
na rzecz samorz¹dów terytorialnych (na-
tomiast ca³kowicie zniknê³y tzw. us³ugi
dla ludnoœci – typu przy³¹cze – poniewa¿
jest to dzia³alnoœæ dla ma³ych firm). S¹-

go czas jego realizacji zostanie sprowa-
dzony do zera lub przetarg w ogóle zo-
stanie anulowany. Mo¿e s¹ to bol¹czki
okresu przejœciowego, ale zjawiska te na-
bra³y kszta³tów monstrualnych i na pew-
no dla firm geodezyjnych s¹ bardzo nie-
korzystne.

Jak radzicie sobie z konkurencj¹?
Konkurencja – to jest i trudnoœæ, i jedno-
czeœnie doping. Trudnoœæ w tym sensie,
¿e trzeba siê bardzo sprê¿aæ technolo-
gicznie i cenowo. W niektórych przypad-
kach nasze ceny s¹ na poziomie sprzed
dwóch, trzech lat. Je¿eli chodzi o doping,
to firma stara siê byæ coraz lepsza pod
wzglêdem technologicznym i sprzêto-
wym, bardziej elastyczna, bardziej ope-
ratywna, po to, ¿eby oferta dla zlecaj¹ce-
go by³a bardziej atrakcyjna. To jest w su-
mie pozytywne, chocia¿ i mêcz¹ce. Mó-
wiê o tym, bo przecie¿ nie jest tajemnic¹,
¿e WPG by³o monopolist¹, je¿eli chodzi

dzê, ¿e to jest nasze miejsce i takiego
miejsca dla siebie szuka wiêkszoœæ firm
geodezyjnych, chocia¿by tych zrzeszo-
nych w Zwi¹zku Pracodawców.

Co Pan s¹dzi o równoœci podmiotów
na rynku geodezyjnym?

Niestety, ale poza firmami komercyjnymi
produkcj¹ geodezyjn¹ zajmuj¹ siê tak¿e
ci, którzy nie s¹ do tego formalnie predys-
ponowani – myœlê o instytutach nauko-
wych i wy¿szych uczelniach. Na przyk³ad
przy pomiarach przemieszczeñ czy od-
kszta³ceñ to jest powa¿na konkurencja.
A przecie¿ dostêp do technologii i sprzêtu
w instytutach czy wy¿szych uczelniach od-
bywa siê na zupe³nie innych zasadach ni¿
w przedsiêbiorstwach, gdzie wszystko fi-
nansowane jest z zysków.
Kiedyœ g³oœno by³o o istnieniu szarej stre-
fy ma³ych firm geodezyjnych, omijaj¹cych
powinnoœci podatkowe czy ZUS-owskie.
Teraz coraz mniej siê o tym s³yszy. Wy-
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daje mi siê, ¿e ten rynek zaczyna siê nor-
mowaæ, choæ proces ten postêpuje dosyæ
wolno. Zaznaczam jednak, ¿e patrzê po-
przez pryzmat rynku warszawskiego, gdzie
s¹ inne ceny, inna poda¿, inny popyt, czyli
krótko mówi¹c, to nie jest obraz miarodaj-
ny dla ca³ego kraju.

Czy widzi Pan dla polskich firm geo-
dezyjnych szansê wykonywania prac
fotogrametrycznych na eksport? Ma-
cie przecie¿ niez³y sprzêt i ci¹gle je-
szcze relatywnie tani¹ si³ê robocz¹.

Szukamy takich zleceñ, ale efekty na ra-
zie s¹ bardzo mizerne.

To znaczy, ¿e nie jesteœcie konkuren-
cyjni czy mo¿e rynek zosta³ ju¿ po-
dzielony?

Wydaje mi siê, ¿e wszystkiego po trochu.
Przy ka¿dym wyjeŸdzie na niemieckie
targi Intergeo staramy siê pozyskiwaæ po-
tencjalnych klientów w³aœnie z tego seg-
mentu rynku, ale jak do tej pory mieli-
œmy zaledwie kilka takich przypadków.
To by³y „rodzynki”, dosyæ ciekawe, na-
wet bardzo z³o¿one technicznie, bo opra-
cowywaliœmy np. klif wybrze¿a Ba³tyku
w okolicach Rostocku. Poza tym rynek
rzeczywiœcie jest podzielony i byæ mo¿e
mamy zbyt ma³e tradycje w tym wzglê-
dzie.

Która z ostatnio wykonywanych przez
WPG robót by³a najbardziej z³o¿ona
technologicznie?

Myœlê, ¿e mo¿na to powiedzieæ o pylo-
nie mostu Œwiêtokrzyskiego. Nadzór me-
rytoryczny nad tymi pracami sprawuje
prof. Witold Prószyñski z Politechniki

Warszawskiej i w du¿ej czêœci sprawna
obs³uga pylonu mostu Œwiêtokrzyskiego
jest jego zas³ug¹. Wspó³praca ta funkcjo-
nuje ju¿ na tyle dobrze, ¿e obs³ugujemy
drugi pylon – w Gdañsku, a w najbli¿-
szych planach mamy dwa pylony mostu
Siekierkowskiego.

Czyli macie w kraju monopol, je¿eli
chodzi o obs³ugê geodezyjn¹ pylo-
nów...

Monopol, ale technologiczny, czyli po-
zytywny. Czekamy na nastêpne wyzwa-
nia. Kiedyœ mia³y byæ budowane gara¿e
podziemne w ró¿nych rejonach Warsza-
wy, m.in. pod placem Trzech Krzy¿y.
By³by to dosyæ skomplikowany proces
budowlany, bo ca³a infrastruktura pod-
ziemna by³aby do prze³o¿enia. Ale to ra-
czej dosyæ odleg³a przysz³oœæ. Ostatnio
mieliœmy bardzo ciekawe opracowanie –
na zlecenie Zarz¹du m.st. Warszawy, wy-
konaliœmy fotogrametryczn¹ inwentary-
zacjê elewacji najwy¿szej czêœci Pa³acu
Kultury (zdjêcia by³y robione z heliko-
ptera). Prezydent Pawe³ Piskorski planu-
je umieœciæ tam warszawski Big Ben.

Rozmawia³a
Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Zdjêcia Jerzy Przywara

Ryszard Brzozowski – od 1991 r. dyrektor pañ-
stwowego jeszcze WPG. Zwi¹zany z firm¹ od 1966 r.
Od 1979 r. zastêpca, a póŸniej kierownik pracowni, spe-
cjalista ds. kontroli jakoœci, starszy inspektor. W latach
1983-86 w Libii na kontrakcie z firmy WADECO. Rea-
lizator idei prywatyzacji WPG. Z chwil¹ powo³ania do
¿ycia Spó³ki Akcyjnej WPG (9 listopada 1995 r.) zosta³
prezesem Zarz¹du.

Odznaczenia pañstwowe
Krzy¿ Komandorski Orderu Odrodze-
nia Polski – Zdzis³aw Adamczewski
Krzy¿ Oficerski Orderu Odrodzenia
Polski – Stefan Krasuski
Krzy¿ Kawalerski Orderu Odrodze-
nia Polski – Wojciech Remiszewski
Z³oty Krzy¿ Zas³ugi  – Ryszard Brzo-
zowski, El¿bieta Chodorowska, Woj-
ciech Dyjasiñski, Teresa Kanclerz, Ma³-
gorzata K³opociñska-Gil, Leszek La-
skowski, Marek Markiewicz, El¿bieta
Mitraszewska, Jacek Uchañski
Srebrny Krzy¿ Zas³ugi – Ryszard Ho-
³yœ
Br¹zowy Krzy¿ Zas³ugi – Zofia Fan-
grat, Dariusz Piotr Kowalik, Rajmund
Malinowski, Janina Reniger, Miros³aw
Stasiewicz, Anna Strzelec

Inne odznaczenia
Order Marii Magdaleny (nadany przez
arcybiskupa Sawê) – Ryszard Brzozow-
ski, Tadeusz Martusewicz
Z³ota Odznaka „Za opiekê nad zaby-
tkami” – Krzysztof Gantner, Maria Kê-
dziora, Miros³aw Stasiewicz
Z³ota Odznaka „Zas³u¿ony dla bu-
downictwa” – Ryszard Ho³yœ, Janusz
Siwicki, Miros³aw Stasiewicz
Z³ota Honorowa Odznaka Stowarzy-
szenia Geodetów Polskich – Maria
Chmieliñska, Lech Mitraszewski, Jan
Wojciechowski
Srebrna Honorowa Odznaka Stowa-
rzyszenia Geodetów Polskich – Krzy-
sztof Gantner, Rajmund Malinowski,
Krzysztof Skwarczyñski
Z okazji jubileuszu przyznano tak¿e
41 odznaczeñ zak³adowych.

Minister Jolanta Szymanek-Deresz deko-
ruje Piotra Stasiewicza

Uroczystoœæ uœwietni³ recital Bo¿eny Zawiœlak-Dolny
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